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staatssecretarls van Buitenlandse Zaken dd. 
nr. 94319, met bijlagen) 

(Brief van de 
29 juni 1961, 

De minister-president deelt in zijn inleiding van 
de discussie mede, dat minister Luns verwacht ook naar de top
conferentie in Bonn te kunnen gaan. Spreker verzoekt staatsse
cretaris Van Houten ter aanvulling van zijn nota verslag uit 
te brengen over zijn gesprek de vorige dag in Brussel met de 
Belgische minister van buitenlandse zaken Spaak. 

Staatssecretaris Van Houten heeft gedurende en 
na de lunch ruim twee uur een bespreking gehad, waarbij Spaak 
vrij dicht is gebleven bij wat op 7 juni in de bespreking met 
minister Luns was overeengekomen. Aan dit gesprek is een ver
gadering van de EEG-raad vooraf gegaan. Daarin is de onderte
kening van het associatieverdrag met Griekenland besproken. 
Aanvankelijk was de gedachte, dat de regeringen van de Zes 
landen dit zouden tekenen, later dat de ministers van buiten
landse zaken dit zouden doen. De suggestie, dat de Duitse 
minister dit namens alle zes ministers van buitenlandse zaken 
zou tekenen, is echter door de Fransen afgewezen. Voorts hebben 
de betrokken bewindslieden van de vijf andere landen toegegeven 
aan de Franse eis, dat de bespreking van de EEG met de Afri- . 
kaanse gebieden in Parijs zal worden gehouden. Bij de bespreklng 
over het Nederlandse voorstel inzake de fusie van de uitvoerende 
organen van de Europese Gemeenschappen hebben de Fransen op 
allerlei wijze gechicaneerd. Hun bezwaar was o.a., dat de 
stukken zo laat ontvangen waren, waartegenover spreker heef~ 
gesteld, dat het op de agenda stond. Hij heeft tenslotte erln 
berust, dat het punt is aangehouden tot de verga~er~ng van 
23 juli a.s., eraan toevoegende, dat dan de besllss1ng moet 
worden genomen dit voorstel door te zenden aan de Europese 
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executieven en het Europese parlement an dat Nederland zich 
tot het Europese Hof zal wenden als dan hiertoe niet wordt 
besloten. Er is voorts een verzoek van Engelse zijde gekomen 
om de kwestie-Berlijn in de WEU-raad te bespreken, maar Couve 
de Murville heeft laten weten, dat hij noch in juli noch in 
augustus hiervoor een dag beschikbaar heeft. Dit laatste heeft 
minister Spaak en de Italiaanse minister bijzonder geïrriteerd. 
De vorige dag is besproken 9 dat Spaak op de conferentie van 
ministers van buitenlandse zaken in Rome zal aftasten hoe de 
Franse houding is? hij zal stellen, dat de drie Benelux-landen 
het wenselijk achten, dat Groot-Brittanië aan de politieke 
consultatie van de Zes zal deelnemen, vooruitlopende op even
tuele toetreding van Engeland tot de EEG. Daaraan zal hij de 
vraag vastknopen of ook de anderen het met dit standpunt eens 
zijn en subsidiair vragen op welke wijze men zich dan voor
stelt Britse deelneming te bevorderen (bijv. voo~lopige deel
neming of deelneming na het afleggen van een verklaring van 
intentie). Met Spaak is overeengekomen, indien de Fransen in 
Rome niet tot een bevredigende houding zijn te krijgen te 
stellen, dat Benelux-landen wel aan de topconferentie in Bonn 
zullen deelnemen, doch zich niet voor de toekomst wensen vast 
te leggen. Voorts is afgesproken, dat in Bonn over de verde
diging van Europa slèchts gesproken zal kunnen worden, indien 
kort daarna een vergadering van de WEU-raad zal plaats vinden; 
voor de bespreking van dit punt zullen ook geen militaire ad
viseurs naar Bonn meegenomen moeten worden. In beginsel be
stond overeenstemming met Spaak, dat bespreking van het agenda
punt Latijns-Amerika in Bonn niet bezwaarlijk behoeft te zijn, 
mits in het oog wordt gehouden, dat de economische en finan
ciële aspecten buiten beschouwing blijven. Verder zal worden 
gepoogd het punt Afrika van de agenda af te voeren, nu de 
EEG-raad zich hiermede zal bezighouden. Spaak heeft vervolgens 
gesteld, dat als hem in Rome zou blijken, dat de Fransentoe
lating van Engeland tot de Zes tegenwerken, hij zijn gehele 
houding ten aanzien van de politieke consultatie aan de top 
zal her~ien. Met hem is afgesproken, dat in dat geval volstaan 
zal worden met nog één ad hoc-vergadering van de top, die dus 
in Bonn wordt gehouden om te vermijden, dat er anders nu al 
een breuk in de Zes zou zijno . 

De nlinister-president verwacht, dat Spaak nlet 
zal bereiken, dat vooraf de toetreding van Engeland wordt 
aanvaard. Indien niet een gemeenschappelijk Benelux-standpunt 
kan worden bereikt, zal de Nederlandse delegatie zich kunnen 
baseren op de vijf punten, vermeld op blz. 3 van de nota. 
Spreker herinnert eraan, dat minister Luns eerder de voor
waarde inzake het meedoen van Engeland in de Kamer heeft laten 
schieten· men zal dus de indruk moeten vermijden, dat de Neder
landse r~gering probeert via Spaak weer op dit oude standpunt 
terug te komen. 

Minister Beerman stelt de vraag wat het betekent 
Engeland bij het politieke topoverleg v~n de.~es te ~etrekken 
en vervolgens op welke wijze Engeland zlch blJ de EE~ kan 
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aansluiteno Voor dit laatste liggen de moeilijkheden enerzijds 
bij Gemenebestlanden zoals Australië en Nieuw-Zeeland ander
zijds in de landbouwsectoro , Is de vrees van Frankrijk' dat 
men dan aan Engeland concessies zou moeten doen, die ~ok andere 
EEG-partners zouden vragen? 

Minister Zijlstra merkt op, dat de andere landen 
weten, dat Nederland het meedoen van Engeland als prealabele 
voorwaarde voor aanvaarding van de voorstellen van De Gaulle 
heeft laten valleno Dit is ook beter, omdat Engeland ten aanzien 
van aansluiting bij de EEG geen keuze meer heeft. Wel acht hij 
het juist, dat Nederland bij de onderhandelingen in Rome zich 
bij de Belgische delegatie aansluit wat de verhouding tot 
Engeland betreft. 

Minister De Pous is het eens met deze conclusie 
van minister Zijlstra, waarbij hij nog twee kanttekeningen 
maakt. In de eerste plaats acht hij het wel van belang, dat 
deze zaak door de Beneluxlanden ter tafel wordt gebracht. Als 
in Engeland de overtuiging bestaat, dat Frankrijk bereid is 
dat land tot de EEG toe te laten, zou men onmiddellijk een 
intentieverklaring van Engeland kunnen verwachteno Het lijkt 
daarom wenselijk op de topconferentie tot de uitspraak te 
komen 9 dat Engeland zal worden toegelaten tot de EEG, als het 
dit voorstelto 

Minister Klompé is het eens met het betoog van 
minister Zijlstra en de toevoeging van minister De Pous. 

Staatssecretaris Van Houten vat samen, dat Neder
land een aantal bezwaren heeft tegen het houden van een reeks 
politieke topconferenties van de Zes, welke minder zwaar wegen 
als ook Engeland hieraan meedoeto Spaak zal in Rome dit stand
punt verdedigen, dat dan onzerzijds gesteund zal wordeno Aan 
minister Beerman antwoordt spreker, dat Engeland aan dit po
litieke overleg zou kunnen meedoen zonder dat het bij de EEG 
is aangesloten; president De Gaulle heeft steeds gesteld, dat 
de Europese Gemeenschappen niet bij dit overleg betrokken 
moeten worden omdat het los ervan staato Over de verhouding tot 
Engeland kan men tweeërlei betoog houdeno Aan de ene kant ~ordt 
gesteld, dat men Engeland niet nu moet vragen aan het politieke 
topoverleg deel te nemen? omdat dan de drijfveer weg is om tot 
de EEG toe te treden. De andere redenering is, dat het betrek
ken van Engeland bij het politieke overleg vanzelf tot de 
aansluiting van dat land bij de Europese GemeensChappen,moet 
leiden. Het uiteindelijke doel van het Nederlandse beleld is 
geen breuk in de Zes en geen duurzame breuk tussen de Zes en 
de Zeven te laten ontstaan. 

Minister De Pous stelt de vraag wat Spaak in 
Rome wil aftasten, het meedoen van Engeland met de EEG of met 
het politieke overleg. Staatssecretaris Van Houten antwoordt, 
dat Spaak weet, dat de Fransen het laatste niet willen. D~, 
Belgische minister wil van de Fransen weten we~ke ~~den ZlJ 
willen aanvaarden om te tonen waartoe zij bereld zlJn. 

Minister Zijlstra ••. 



ZEER GEHEIM -4- mi n isterraa d 
5 juli 1 961 

Minister Zijlstra stelt de vraag of alle vi j f 
punten op blz. 3 onvoorwaardelijke co ndities zi jn ( als Frankri ~k 
niet bereid is een positieve uitspraak over het me edoen v an u 

Engeland te doen). Staatssecretaris Van Houten zou i n Rome 
willen vermijden? dat men onz erzijds de zaru~ laat sprinaen 
maar van het resultaat alleen willen l a t en a f hangen of de ~on
ferentie in Bonn opnieuw een ad hoc-bijeenkoms t z a l zi jn . 
Minister Zijlstra verwacht, da t de Frans en wel bereid to t d i t 
laatste zullen zijn, aangezien elke ad hoc-bijeenkomst he t 
komen tot regelmatige bijeenkomsten mo e ilijker afwijsbaar 
maakt. 

Staatssecretaris Van Houten vraagt met betrek
king tot het vijfde punt op blz. 3 van de nota (versterking 
van het YlEU-overleg) machtiging van de raad om bij weigering 
van de Fransen tot een spoedige bijeenkomst van de WEU-raad 
te komen - in samenwerking met de Ben eluxpartners en Italië
het been stijf te houden in de afwijzing van bespreking van de 
verdediging van Europa op de top conferentie in Bonn. 

Minister Zijlstra acht het beter eerst de vijf 
punten te zamen te bespreken. Hij is van oordeel, dat de con
dities voor deelneming aan de ad hoc conferentie in Bonn nie t 
dezelfde zijn als voor aanvaarding van verder politiek topover
leg. 

Minister De Pous zou zich tegen instelling van 
een permanent secretariaat in Parijs tegen elke prijs willen 
verzetten. Aan versterking van de gemeens chappen zou hij wat 
minder zwaar gewicht vvillen hechten en dus van de fusie geen 
conditio sine qua non willen maken. Staatssecretaris Van Houten 
wijst erop, dat in dat geval er niets van komt. 

Minister De Pous is het eens met het eerste punt 
op blz. 3 (geen appèlinstantie voor de gemeenschappen) en zou 
ook bij het topoverleg geen zaken van de gemeenschappen willen 
bespreken, maar als dit wel gebeurt, zal men de Europese com
missies erbij moeten betrekken. 

Minister Klompé acht het niet gemak~~lijk sc~e~p 
te stellen welke van de vijf punten onvoorwaardellJke condltles 
moeten zijn. Wel zou zij een streep willen trekken, dat een 
overeenstemming geen verzwakking van de Europese Gemeenschappen 
mag betekenen. Als men over zaken van de EEG wil spreken, 
zouden de ministers - }residenten ook als 3EG-raad bijeen kunnen 
komen. Het is dan de vraag of dit steeds in Brussel moet ~e
beuren. Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat de Belg1sche 
regering groot bezwaar ertegen heeft, als dan niet in Brussel 
zou worden vergaderd. Minister Klompé meent, dat men dan de 
Belgen op dit punt moet steunen. 

Fat het tweede punt op blz. 3 betreft (geen be-
spreking van structurele en strategische NAVO-kwesties) gaat 
het spreekster wel ver, als de Fransen over Berl~~n ~illen 
spreken, dat onzerzijds zou worden gezegd, dat w~J nlet meedoen. 
Dit zou immers betekenen, dat op de topconferentle geen enkel 
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belangrijk politiek vraagstuk besproken zou kunnen worden. 
Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat men onderscheid moet 
maken tussen politieke vraagstukken van de NAVO en structur::le 
en strategische NAVO-aangelegeru1eden. Staatssecretaris De Jo~g 
vreest van bespreking van NAVO-zaken? dat dit ten koste van de 
NAVO-raad zou gaan en dat dit een splijtzwam tegenover P~lerika 
Canada en bngeland zou kunnen zijn. De minister-president ' 
vraagt zich af of dit laatste wel zo iso In de NAVO kan het 
een voordeel zijn, dat een groep landen, die gelijke belangen 
hebben, vooroverleg plegen over zaken, waarover in de NAVO-raad 
wordt beslist o Minister Zijlstra huldigt eenzelfde standpunt. 
Hij heeft op monetair gebied hiermede ervaringen. Betalings
balansproblemen beperken zich niet tot de Zese Niettemin hebben 
de ministers van financiën van de Zes geregeld besprekingen 
over problemen gehouden, die in de vergadering van het Inter
nationale Monetaire Fonds aan de orde komen. Aanvankelijk heeft 
men bij het IMF dit overleg genegeerd, maar het is een reali
teit, terwijl ook is gebleken, dat het uiterst nuttig kan zijn, 
om vooraf vast te stellen of de Zes het over onderwerpen al 
of niet met elkaar eens zijn. Als dit niet het geval is, kan 
elk land zelfstandig zijn standpunt in de I~/lF-vergaderingen 
verdedigen; als men het wel eens is, geven de ministers aan 
hun vertegenwoordigers een gelijke instructiee In deze zin 
heeft spreker enige tijd geleden een brief aan de Amerikaanse 
minister van financiën DilIon gezonden over de mening van de 
Zes wat wel en wat niet mogelijk was met betrekking tot de 
moeilijkheden met de Amerikaanse betalingsbalans; deze brief 
heeft een belangrijke rol gespeeld. De analogie met de behande
lingv,anmilitaire onderwerpen van de NAVO spreekt hem nogal 
aan. Minister Korthals llleent ook, dat een voorbespreking in 
een kleinere groep vaak de behandeling van onderwerpen in een 
grote groep kan vergemakkelijken. De ministers van financiën 
van de Zes hebben dan de bedoeling de zaken in het IMF zo goed. 
mogelijk te laten lopen, maar de Fransen willen in de NAVO met 
de Zes een meer divergerende richting uit. Minister Zijlstra 
is het hiermeoowel eens, maar met dit verschil kan men moei
lijk zijn afwijzing motivereno Staatssecretaris Van Houten 
ziet meer overeenkomst van het IMF met de Verenigde Naties 
dan met de NAVO. Minister Zijlstra vraagt zich af of met de 
onjuiste bedoelingen van president De Gaulle het met voor?~er
leg in de Zes zoveel slechter zal lopen dan zonder, waarblJ 
dus de onderwerpen alleen in de NAVO wo~den behandeld. 
Staatssecretari~ Van Houten wijst erop, dat wij militair over
leg in de Zes hebben afgewezen. Als men wel overleg aan de tO? 
over deze onderwerpen zou accepteren komt men o~de~ de zwaarste 
druk dat men niet alleen overleg maar ook besllsslngen moet 
aanv~arden. Hiermede komen wij op een griezelig hel~~nd vlak. 
De minister-tresident meent, dat het moeilijk zal zlJn een 
grens o.P te eggen aan de onclerwerpen die in het topoverlee 
wo~den besproken. 

Staatssecretaris Van Houten .•. 
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Staatssecretaris Van Houten antwoordt, dat het standpunt van 
geen grens opleggen zou betekenen~ dat Nederland helemaal 
accepteert wat president De Gaulle voorstelt. S-pY'eker meent 
dat wij niet op één punt alleen de besp~ekingen-moeten afbr~ken. 
Als het overleg van de ministers van buitenlandse zaken in Rome 
niet bevredigend verloopt ~ zullen wij ons niet binden anders 
dan voor een ad hoc-bijeenkomst van de top in Bonn. 

De minister-president meent (in afwijking van 
wat minister De Pous stelde), dat niet nu al vastgesteld moet 
worden op welke punten Nederland beslist niet mee zal gaan. 
Ten aanzien van de kwestie van het permanente secretariaat 
zijn ook diverse modificaties denkbaar. Staatssecretaris 
Van Houten ziet een werkgroep die een roulerende leiding heeft 
en die de agenda bespreekt,niet als een secretariaat. 
Minister Klompé zou een uitsluitend administratief secretari
aat ook niet onoverkomelijk achten. Staatssecretaris Van Houten 
antvlOoY'dt, dat zoiets in het memorandum van Spaak stond, maar 
deze heeft die gedachte laten vallen. 

Spreker is voornemens de volgende dag bij de be
spreking met de Kamercommissie voor buitenlandse zaken een 
strakke lijn te volgen met verwijzing naar de omstandigheid, 
dat hij in Rome onderhandelingen moet kunnen voeren. Minister 
Marijnen is het hiermede eens o Ten aanzien van de kwestie van 
het bespreken door de Lop van NAVO-zaken kan de staatssecre
taris erop wijzen, dat het bijna niet voorstelbaar is, hoe 
men deze kan bespreken zonder NAVO-deskundigen erbij en dat 
het gezien het Franse denken en hun bedoeling ook gevaarlijk 
is. Hij zal moeten vermijden, dat de commissie zegt de bespre
king van deze zaken eigenlijk niet zo erg te vinden, want het 
is ook van belang hoe de partners in Rome (en later in Bonn) 
erover denken. Minister De Pous sluit zich erbij aan, dat in 
de Kamercommissie niet moet worden besproken welk punt nog 
wel en welk beslist niet aanvaardbaar is, maar men zal vragen 
welk standpunt de staatssecretaris zal innemen. Staatssecreta
ris Van Houten zou in de commissie willen zeggen, dat de rege
ring het standpunt inneemt neergelegd in de vijf punten van 
de nota. Minister Klompé verwacht, dat de co~~issie de staats
secretaris op bepaalde punten zal willen vastpinnen, maar dat 
zal deze niet moeten aanvaarden. De raad is het hiermede eens; 
wel zal moeten vaststaan, dat elke wezenlijke aantasting van 
de Europese Qemeenschappen onaanvaardbaar is. 

Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat de 
Fransen drie onderwerpen op de agenda voor de topconferentie 
in Bonn willen plaatsen nlo de verdediging van Europa, ~e. 
verhouding tot Latijns-Amerika en de betrekkingen met AIrlka. 
Spreker merkt ten aanzien van het laatste punt op, dat.op 23 en 
24- juli een bespreking hierover in Brussel zal p~aat~Vlnden; 
als deze op geheel Afrika betrekking heeft zal dlt nlet zonder 
Engeland moeten gebeuren. Spaak was het ermede eens, dat men 
in Rome moest trachten dit punt van de agenda voor Bonn te 
schrappen. Bij aanvaarding van het eerstgenoemde agendapunt 
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zal spreker zich neerleggen mits geen militair-technische on
derdelen worden besproken en dus geen deskundigen erbij worden 
betrokken. Tenslotte zou hij plaatsing van Latijns-Amerika op 
de agenda willen accepteren mits alleen de politieke kant en 
niet de economische aan de orde komt. JiIinister Zijlstra merkt 
hieromtrent op, dat de Fransen veel belangstelling voor ~ra
zilië hebben; zij willen wel financiële steun aan Brazilië 
verlenen en dan de EEG-partners daartoe inschakelen. Het is 
ook bezwaarlijk dit punt naar Brussel te verwijzen, omdat dit 
financieringsprobleem niet in de EEG thuishoort.Staatssecretaris 
Van Houten zal het standpunt innemen, dat dit punt niet in 
Bonn kan worden besproken 1 omdat het niet is voorbereid. 
De Taad verklaart zich hiermede akkoord. 

2. De affaire-Stalmann -
Minister Marijnen heeft bij de vergadering van 

de EEG-raad ook de Duitse minister van landbouw Schwarz ge
sproken (die ook Stalmann had meegebracht naar Brussel). 
Erhardt liet hem vragen met hem over de zaak met Stalmann te 
spreken. Deze vroeg hem waarom hij niet eenzelfde verklaring 
over Stalmann afgaf? zoals minister De Pous over Spierenburg 
heeft gedaan. Spreker heeft geantwoord, dat tegen Spierenburg 
geen enkel gerechtelijk onderzoek gaande is. Het bleek, dat 
Erhardt geen contact had gehad met de Duitse officier van 
justitie 7 die nog met het onderzoek doende is. Spreker heeft 
herhaald, dat hij het de plicht acht mededeling te doen van 
de omkoping van een ambtenaar, als hij dat te weten komt. 
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